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Vážený pane předsedo,

odpovídám na Váš dopis, ve kterém se na mě obracíte s několika dotazy týkající se 

velkoplošných zvláště chráněných území. Odpověď je systematicky strukturována do 

jednotlivých částí v souladu s Vámi pokládanými dotazy. 

Ad 1) Bezpečnost cest a změna ZOPK

Aktuálně je třeba při plánování, informování, monitoringu a případné realizaci zásahů 

směřujících k zajištění bezpečnosti na turistických trasách vycházet z právních rozborů, které 

si v této věci nechala zpracovat jak Správa NP České Švýcarsko (dále jen „Správa“), tak 

Ministerstvo životního prostředí (dále jen „MŽP“). Ty jasně uvádějí, že i přes proklamovaný 

vstup návštěvníků na značené turistické trasy na území NP České Švýcarsko (dále jen „NPČŠ“) 

na vlastní nebezpečí (explicitně uvedeno jak v zákoně č. 114/1992 Sb., o ochraně přírody 

a krajiny, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „ZOPK“), tak v zákoně č. 289/1995 Sb., 

o lesích a o změně a doplnění některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů) není tímto 

Správa zcela zbavena  případné zodpovědnosti za škody na majetku, zdraví a životech třetích 

osob způsobených jejím majetkem (resp. majetkem státu, se kterým Správa hospodaří). 

V této souvislosti je ze strany MŽP v rámci chystané novely ZOPK připravováno doplnění 

ustanovení § 63 ZOPK, které ještě více akcentuje roli a význam ochranného režimu zvláště 

chráněných území při provádění zásahů vedoucích k zajištění bezpečnosti v těchto území.

Ad 2) Výklad zákonných termínů „soustředěná péče“

Zóna soustředěné péče o přírodu má na většině území zóny v NPČŠ stanoven cíl „zajištění 

nerušeného průběhu přírodních dějů“, což je dlouhodobý cíl na cca 90 % celého území NP. 

V rozporu s cílem této zóny jsou například intenzivní a holosečné těžby, a to v případě, že již 

přírodní děje převládají v celém lesním společenstvu a není možné je lidskou činností více 

ovlivnit. Takovými případy jsou i velkoplošné kůrovcové a požárové disturbance, kterými 

NPČŠ v posledních 5 letech prošel a následná spontánní obnova a vznik počátečních 

sukcesních stádií lesních ekosystémů. Značná část zóny soustředěné péče se tak již dnes 

nachází ve stavu, kdy již bylo v důsledku přírodních dějů z pohledu ochrany přírody dosaženo 

cíle zóny, tj. ve stavu, který by umožňoval přeřazení do zóny přírodě blízké, případně přírodní. 
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Tato změna však může nastat až poté, co budou splněny limity dané ZOPK (změna zonace je 

možná nejdříve po 15 letech od vyhlášení, tj. nejdříve v roce 2034). 

Ad 3) Klidová území a zóna přírodní v soutěskách Kamenice

Zonace NPČŠ byla zpracována dle Metodického pokynu k vymezování, navrhování 

a schvalování zonace na území národních (MŽP, 2017), který přesně definuje postup 

k vymezení zón ochrany přírody. Stěžejním podkladem bylo hodnocení přirozenosti lesních 

ekosystémů (Metodika hodnocení, Hort, 2018), z něhož, v případě lesa, vychází analýza stavu 

ekosystémů. Dále do vymezení zonace vstupuje definování dlouhodobých cílů ochrany NP 

a další kritéria.

Lesní ekosystémy v soutěskách Kamenice byly hodnoceny ve většině jako přírodě blízké a), 

tedy nejpřirozenější v rámci území NPČŠ. Nebyl zde zásadní důvod zařazovat území do zóny 

soustředěné péče o přírodu, kam byly v rámci NPČŠ zařazovány převážně plochy smrkových 

monokultur. Situace by zde ale nebyla zásadně odlišná ani v případě, že by se jednalo o zónu 

soustředěné péče o přírodu. Stále by totiž bylo nezbytné posoudit dopady případných zásahů 

na předměty ochrany NPČŠ, Evropsky významné lokality České Švýcarsko a Ptačí oblasti 

Labské pískovce tak, aby nedošlo k rozporu s dlouhodobým cílem ochrany NPČŠ a Natury 

2000.

Klidové území bylo v soutěskách Kamenice vymezeno za účelem omezení pohybu osob mino 

značené trasy a je zde tedy nástrojem prevence možného poškození ekosystémů, nebo jejich 

složek v důsledku nadměrného pohybu osob. Cílem je umožnit nerušený vývoj ekosystémů, 

které jsou citlivé na nadměrný pohyb osob a zranitelné vlivem rušivých vlivů s ním spojených. 

V případě Soutěsek Kamenice bylo přihlédnuto k faktu, že se jedná o atraktivní turistický cíl 

s nejvyšší návštěvností v rámci celého území národního parku. Cílem vymezení klidového 

území v soutěskách Kamenice je 1) ochrana vodního toku Kamenice (ochrana před erozí břehů 

a eutrofizací a poškozování břehové vegetace, případně poškozování makrofytní vegetace 

přímo ve vodním toku); 2) ochrana před erozí skalních svahů a destrukcí skalní vegetace. 

(Podrobněji viz materiál Správy: KLIDOVÉ ÚZEMÍ NP ČESKÉ ŠVÝCARSKO, NÁVRH, únor 2019, 

Härtel a kol., projednaný v Radě NPČŠ a na jednáních s obcemi).

Přestože reliéf soutěsky omezuje do určité míry ze své podstaty volný pohyb návštěvníků, 

není žádoucí z důvodu vysokého turistického tlaku nechat prostor bez legislativního omezení. 

Nadměrná, a nekontrolovaná návštěvnost by mohla mít významné negativní důsledky 

především pro biotop vodního toku a přiléhající břehy. Rovněž tak skalní svahy, resp. boční 

údolí a strže, jsou potenciálně ohroženy nadměrnou erozí. Výše uvedená omezení jsou tak 

naopak významným nástrojem mj. i k zachování krajinářské atraktivity soutěsek Kamenice 

pro návštěvníky.
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Pozn.: Návrhy zonace a vymezení klidových území, včetně návrhu na vyhrazení sítě 

turistických tras v klidových územích prošly v souladu s platnou legislativou schvalovacím 

procesem, jehož součástí bylo také dohodnutí návrhů s Radou NP (září 2018, resp. květen 

2019). Členy Rady NPČŠ jsou ze zákona i zástupci všech obcí. Nikdo ze zástupců obcí nebyl 

při hlasování proti předloženým návrhům.

Zdánlivý Vámi uváděný rozpor mezi zařazením soutěsek Kamenice do zóny přírodní na jedné 

straně a do klidového území na straně druhé reálně neexistuje, neboť v souladu s platnou 

legislativou (viz § 18a ZOPK) je ve všech zónách umožněna realizace výjimečných činností 

jako jsou, mj. opatření k zajištění bezpečnosti návštěvníků na turistických trasách a údržba 

vyznačených turistických nebo cyklistických tras. Tím, že však došlo k rozsáhlým 

managementovým a bezpečnostním zásahům po plošných disturbancích (kůrovcová gradace, 

rozsáhlý lesní požár), je Správa nucena tyto zásahy posuzovat v širším legislativním rámci, 

včetně vyhodnocení případných kumulativních vlivů na předmět ochrany NP a Natury 2000.

Je třeba také připomenout, že rozhodnutí o případném zpřístupnění turistické cesty 

a zprovoznění plavby v soutěskách Kamenice náleží primárně obci Hřensko, jakožto majiteli 

pozemků, na kterých se nacházejí přístupové turistické trasy v soutěskách, a zároveň 

provozovateli vlastní plavby na pramicích v Edmundově a Divoké soutěsce. Dle platné 

legislativy by obec měla také zajistit na své náklady případné bezpečnostní zásahy v prostoru 

nad turistickou cestou a plavebními drahami (Správa by pak měla stanovit případný rozsah 

a způsob realizace těchto zásahů zohledňující zájmy ochrany přírody). O této skutečnosti byla 

Obec Hřensko informována, mj. dopisem ze dne 24. 2. t.r. Zároveň byla obec písemně 

informována o tom, že vyhlašované zákazy vstupů na území NPČŠ se netýkají přístupových 

turistických tras v prostoru soutěsek, neboť tyto trasy nejsou zařazeny do PUPFLu). Nejedná 

se zde o „alibismus“ Správy, ale o fakt vycházející z platné legislativy a majetkových poměrů 

v této lokalitě.

Ad 4) Obnova historických cest

Správa byla oslovena MŽP s žádostí o zpracování odborných podkladů. Pracovníci Správy 

společně s kolegy ze Správy NP Saské Švýcarsko všechny navrhované trasy v průběhu srpna 

a září t.r. prošli a aktuálně připravují společné odborné podklady k zaslaným návrhům. MŽP 

bude jednat se saskou stranou a následně svůj postoj k dané věci komunikovat se signatáři 

předmětné výzvy.

Ad 5) Dotazy ke správě/managementu a hospodaření v parcích

Nové smrkové podrosty

Dle lesního hospodářského plánu, zpracovaného v roce 2016, pokrývaly nárosty a nálety 

smrku (do 20 let věku) přibližně 450 ha, tj. cca 5,6 % rozlohy území NPČŠ. V současné době 
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může být podíl těchto nárostů narůstat, a to vlivem rozsáhlého odumírání smrku a vytvářením 

příhodných podmínek pro obnovu. Avšak současně se smrkem narůstá podíl i dalších druhů, 

zejména tzv. pionýrských dřevin, které se dříve neměly možnost ve velmi stinných smrkových 

lesích prosadit (např. nárůsty břízy bělokoré). Správa si je zároveň vědoma toho, že 

v současné době je jedním z nejdůležitějších kroků pro zvýšení podílu původních dřevin 

listnáčů zejména redukce spárkaté zvěře a redukce invazních a nepůvodních druhů dřevin.

Obecně lze říci, že platná legislativa umožňuje a návrh Zásad péče o NPČŠ navrhuje toto 

spektrum péče a ovlivnění vývoje lesních ekosystémů NP:

a) v zóně přírodní:

- žádná úprava druhové skladby v rámci původních druhů dřevin,

- odstraňování invazních a geograficky nepůvodních druhů dřevin (pokud se zde 

znovu vyskytly, či byly objeveny).

b) v zóně přírodě blízké:

Přípustné jsou spíše bodové a jednorázové zásahy ve prospěch zlepšení druhové a věkové 

skladby (pozn.: zásahy nebudou prováděny v přirozených sukcesních stádií po disturbancích):

- přirozená obnova a její podpora uvolňováním matečných stromů,

- síje geneticky původních a stanovištně odpovídající druhů,

- jednotlivý výběr a maloplošné způsoby za účelem úpravy druhové skladby,

- podpora a ochrana nedostatečně zastoupených a citlivých stanovištně původních 

druhů,

- dosadba stanovištně původních druhů do významně pozměněných ekosystémů 

tam, kde nejsou přítomny matečné stromy těchto druhů,

- péče o dříve založené výsadby reintrodukovaných druhů (jedle bělokorá, dub 

zimní),

- úprava druhové skladby jednotlivým a bodovým způsobem (uvolňováním 

a stabilizací).

c) v zóně soustředěné péče o přírodu:

- obdobné možnosti jako v přírodě blízké zóně, navíc s možností dlouhodobější péče 

a větším podílem umělé obnovy.

Vzhledem k tomu, že přírodní procesy intenzivně zasáhly do vývoje lesních porostů na celém 

území národního parku (kůrovcová gradace a požár 2018–2022), zredukovala Správa NP 

přístup k péči o lesní ekosystémy na dva základní typy:

A) Území s pasivní obnovou, cca 51 % území NP, kde je zahrnuta přírodní zóna, přírodě 

blízká zóna a 16 % zóny soustředěné péče o přírodu. Zde nebude do nárostů a mladých 

obnovních či sukcesních stádií vůbec zasahováno a nebude ani jinak ovlivňována 
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struktura zde se vyskytujících druhů, s výjimkou invazních a geograficky nepůvodních 

druhů.

B) Území s aktivní obnovou, cca 48 % území NP (zóna soustředěné péče o přírodu), 

kde je možné vstupovat do procesů obnovy a selekce aktivně. Neznamená to striktně 

aktivní přístup na celé ploše tohoto území, stále bude preferována převaha přírodních 

procesů, ale mohou být realizovány pomístní strukturní probírky na větších 

ucelených plochách smrkových nárostů a náletů případně s doplněním 

nedostatečně zastoupených původních dřevin. Kromě toho je možné realizovat 

podporu druhové diverzity doplňováním nedostatečně zastoupených druhů, zásahy, 

které snižují riziko vzniku lesních požárů apod.

Pozn.: Přístup k otázce smrkového zmlazení na území NP opírá Správa NP, mj. o odborné 

stanovisko Výzkumného ústavu Silva Taroucy pro krajinu a okrasné zahradnictví, v.v.i., které 

si v této věci nechala vypracovat.

Modřín

V současné době se vědecká paleoekologická komunita intenzivně zabývá otázkou původnosti 

modřínu v Čechách. Dosud platil odborný úzus, že modřín evropský je na území ČR původní 

pouze ve Slezsku. Nová data z pylových analýz (a zejména zpřesněné palynologické metody) 

ukazují, že modřín byl na území Labských pískovců přítomen ještě i ve středním holocénu, 

a proto není možné vyloučit jeho kontinuální výskyt do dnešní doby. Zatímco o původnosti ve 

smyslu jeho přítomnosti v minulosti není pochyb, principiální otázkou je zejména, zda by se 

zde modřín přirozeně vyskytoval i za současných klimatických podmínek a byl schopný ve 

zbytkových populací v lesních společenstev dalších regionů samovolně udržet. Takto je dnes 

chápáno rozlišování mezi původními a nepůvodními druhy, neboť je evidentní, že v minulosti 

se zde vyskytovala spousta druhů, které v určitém období ustoupily konkurenčnímu tlaku či 

změnám klimatu a prostředí.

Současně se intenzivně řeší genetický původ modřínových populací na území ČR, který je 

zatím na začátku a může na celou problematiku vrhnout nové světlo. Lze očekávat, že během 

nejbližších let se názor na původnost modřínu v ČR, resp. jednotlivých regionech, bude dále 

vyvíjet a upřesňovat.

Z hlediska praktického managementu na území NPČŠ lze konstatovat, že dosud byly 

prováděny lesnické zásahy vůči modřínu v porostech, které měly charakter umělých výsadeb. 

V mnoha případech se navíc nejedná o modřín evropský, nýbrž o modřín japonský.

Z výše uvedeného vyplývá, že otevřenou otázkou v současné době zůstává zejména budoucí 

přístup k modřínu v územích ponechaných samovolnému vývoji, kde lze – vzhledem k tomu, 

že modřín představuje světlomilnou dřevinu – očekávat, minimálně lokálně, zejména 
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v raných sukcesních stadiích poměrně rychlý nástup modřínu. Správa proto předpokládá, že 

bude i nadále úzce spolupracovat v této otázce s příslušnými experty, včetně využití odborníků 

Přeshraniční vědecké rady Českosaského Švýcarska tak, aby názor na management modřínu 

v NPČS odpovídal nejnovějším vědeckým poznatkům a byl postupně upřesňován v souladu 

s tímto poznáním.

Líska (obecná)

Líska obecná je původní dřevinou živinově obohacených vlhčích stanovišť a niv potoků a je 

významnou dřevinou řady lesních společenstev jako např. lužních lesů či suťových lesů až po 

smrčiny.

V Kyjovském údolí, nebo v soutěskách řeky Kamenice či v nivě Křinice se vyskytuje přirozeně. 

Je pravděpodobné, že míra jejího výskytu je podhodnocená oproti původnímu stavu, zejména 

vlivem dříve upřednostňovaným vysazováním a pěstováním smrku, který zaplnil stanoviště 

jejího výskytu a silně jí konkuruje a také dalším antropogenním ovlivněním potenciálních 

stanovišť (regulace toku, budování cest, využívání přirozených stanovišť lísky k pastvě 

hospodářských zvířat) a redukcí spárkatou zvěří.

Líska byla nejen v Kyjovském údolí vysazována s cílem zvýšení biodiverzity lesních porostů 

a úživnosti pro široké spektrum ptactva a drobných savců. Významný podíl těchto výsadeb 

byl realizován z projektu Operačního programu Životního prostředí “Podpora biodiverzity”. 

Správa však v současné době přehodnocuje strukturu provedených výsadeb. Konkrétně 

v Kyjovském údolí bude změněn způsob rozmístění na nepravidelné skupiny tak, aby více 

odpovídalo přirozenému výskytu v přírodě. Současně s tím bude redukováno oplocení 

u starších jedinců.

Ad 6) Přehled o roční těžbě (nahodilé, kůrovcové celkové) na území NP

Přehled vývoje ročních těžeb, včetně členění na těžbu úmyslnou a nahodilou za roky 2000 až 

2020 a dále informace o množství ponechaných stojících souší v letech 2018 až 2020 

(tj. v době probíhající gradace lýkožrouta smrkového) jsou patrné z následujících dvou grafů 

(pozn.: tyto údaje, jakož i další informace ke strategii péče o lesní ekosystémy zasažené 

kůrovcem byly prezentovány na plenárním zasedání Rady NPČŠ dne 24. června 2021 - celá 

prezentace je k dispozici na webových stránkách Správy NP www.npcs.cz/zapisy-z-jednani-

rady-np. 

http://www.npcs.cz/zapisy-z-jednani-rady-np
http://www.npcs.cz/zapisy-z-jednani-rady-np
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2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020

celková zásoba 1 950 000 úmyslná obnovní (m3)
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lapáky (m3) živelná vítr (m3)

živelná ostatní (m3) (sníh, námraza) stojící souše (m3)
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Těžby a ponechané stojící souše 2000 - 2020 

Informace o zpeněžení dřevní hmoty, stavu zásob, objemu vytěžené a prodané dřevní hmoty, 

těžbách hlavních lesních dřevin (smrk, b. vejmutovka, modřín) od roku 2017 do současnosti 

a těžbách v roce 2023 členěných dle druhu těžby (bezpečnostní, kůrovcová, úmyslná) a dle 

dřevin jsou uvedeny v následujících tabulkách.
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Těžba na území NPČŠ v roce 2023.

Popis množství v m3

Aktivní kůrovec 0
Bezpečnostní těžba (kůrovcové 
souše) 32 906

Bezpečnostní těžba (ohořelé dřevo) 2 112
Mýtní úmyslná těžba 2

Celkem 35 020

Těžba na území NPČŠ v roce 2023 dle dřevin.

Těžby hlavních lesních dřevin v m3 provedené od počátku platnosti lesního hospodářského 
plánu na území NPČŠ. 

Dřevina 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023

(k 1.10.)

CELKEM Pozn.

Smrk 

ztepilý
32.641 62.152 70.392 42.235 5.138 13.055 34.591 260.204

Borovice 

vejmutovka
313 61 260 309 702 1.699 31 3.375

Modřín 

opadavý
1.777 2.801 778 1.294 1.020 1.794 2 9.466

včetně 

modřínu 

japonského

CELKEM 34.731 65.014 71.430 43.838 6.860 16.548 34.624 273.045

Těžba dle dřevin množství v m3

Smrk ztepilý 34 591
Borovice lesní 394
Vejmutovka 31
Modřín evropský 2
Jasan ztepilý 2

Celkem 35 020



ZPENĚŽENÍ DŘEVNÍ HMOTY - NPČŠ

JEHLIČNATÁ
1Q 2Q 3Q 4Q 1Q 2Q 3Q 4Q 1Q 2Q 3Q 2021 2022 2023

Stav zásob dřevní hmoty - počátek kvartálu  m3 3 412 3 791 2 344 3 030 2 731 3 789 1 386 2 378 361 5 848 11 633 11 168 3 412 361
Objem vytěžené dřevní hmoty (vč.hmoty k zetlení)  m3 1 535 257 1 512 2 340 5 324 0 4 172 5 647 14 823 15 122 5 075 5 644 15 143 35 020
Objem prodané dřevní hmoty  m3 1 094 1 684 812 2 587 4 152 2 403 3 124 8 039 9 596 9 256 9 960 6 177 17 718 28 812
Ostatní příjem - klest + špičky  m3 375 260 5 0 375 265
Ostatní výdej - hmota určená k zetlení  m3 62 20 14 52 114 0 56 0 81 148 170 81
Stav zásob dřevní hmoty- konec kvartálu  m3 3 791 2 344 3 030 2 731 3 789 1 386 2 378 361 5 848 11 633 6 753 2 731 361 6 753
NÁKLADY
Náklady na těžbu dřevní hmoty - JMP Kč 437 424 47 065 304 461 537 014 1 113 611 0 165 455 649 013 1 253 011 941 981 802 949 1 325 964 1 928 079 2 997 941
Náklady na těžbu dřevní hmoty - HSM Kč 0 0 0 0 0 0 0 0
Náklady na těžbu dřevní hmoty - harvestory Kč 0 0 0 1 378 424 1 093 140 2 699 516 3 078 190 188 277 0 2 471 564 5 965 983
Náklady na manipulaci dřevní hmoty Kč 0 49 950 0 0 37 000 0 0 0 0 0 0 49 950 37 000 0
Náklady na přibližování - koně Kč 0 0 0 0 0 0 0 0
Náklady na přibližování - UKT a SLKT Kč 483 469 71 950 373 765 565 427 1 340 257 0 123 196 735 666 1 417 704 1 206 501 842 268 1 494 611 2 199 119 3 466 473
Náklady na přibližování - samostatné vyvážecí soupravy Kč 261 483 30 979 126 982 359 903 852 211 65 791 73 040 412 047 889 415 767 514 813 651 779 347 1 403 089 2 470 580
Náklady na přibližování - lanovky Kč 0 0 0 0 0 0 0
Náklady na přepravu dřevní hmoty Kč 0 9 750 0 0 0 2 700 0 34 050 0 0 9 750 36 750 0
Externí náklady na těžbu Kč 1 182 376 209 694 805 208 1 462 344 3 343 079 68 491 1 740 115 2 923 916 6 259 646 5 994 186 2 647 145 3 659 622 8 075 601 14 900 977
Výrobní režie Kč 80 465 13 472 79 259 122 663 279 084 0 218 696 296 015 815 858 832 315 279 328 295 859 793 795 1 927 501
Odbytová režie Kč 0 0 0 0 0 0
Správní režie Kč 0 0 0 0 0 0
Úplné vlastní náklady Kč 1 262 841 223 166 884 467 1 585 007 3 622 163 68 491 1 958 811 3 219 931 7 075 504 6 826 501 2 926 473 3 955 481 8 869 396 16 828 478
VÝNOSY
Tržby z prodeje dřevní hmoty Kč 1 189 719 1 166 380 954 662 3 736 240 6 144 158 3 680 980 4 265 514 8 699 002 16 600 172 10 280 766 6 948 924 7 047 001 22 789 654 33 829 862
JEDNOTKOVÉ NÁKLADY A CENY
Průměrné externí náklady Kč/m3 770 816 533 625 628 0 417 518 422 396 522 648 533 425
Průměrné výrobní náklady Kč/m3 823 868 585 677 680 0 470 570 477 451 577 701 586 481
Průměrná prodejní cena Kč/m3 1 087 693 1 176 1 444 1 480 1 532 1 365 1 082 1 730 1 111 698 1 141 1 286 1 174

Fázové ceny  / Rok 2021 2022 2023
Peň Kč/m3 420 496 395
Vývozní místo Kč/m3 420 496 395
Odvozní místo Kč/m3 549 656 527
Expediční sklad Kč/m3 559 658 529

 kumulativně   k  31.122021 2022 2023



Objem nezpracovaného a v porostech ponechaného smrkového kůrovcového dřeva je 

odhadován na 1 550 000 m3.

V počáteční fázi gradace lýkožrouta smrkového, kdy docházelo k masivnímu kácení 

napadených a odumřelých smrků (v letech 2018 a 2019) a dále v souvislosti s prováděnými 

bezpečnostními těžbami podél turistických tras a komunikací a tzv. protipožárními těžbami 

v okolí obcí, vznikly holiny o celkové rozloze cca 380 ha. S ohledem na rychle postupující 

spontánní sukcesi (zejména přirozené nálety břízy bělokoré) však dochází k jejich relativně 

rychlému zarůstání. S umělým zalesněním počítá Správa primárně na holinách vzniklých po 

protipožárních těžebních zásazích v okolí obcí. Jedná se o cca 90 ha, které budou zalesněny 

listnatými druhy dřevin (buk, dub, habr).

Ad 7) Pravčická brána a kemp na Mezní Louce

Pravčická brána

Aktuálně Správa dokončuje komplexní materiál, který mi bude následně předložen 

(říjen/listopad t.r.). Obsahem materiálu je mj. i výčet problémů, které je třeba řešit, včetně 

zajištění bezpečného přístupu návštěvníků k Pravčické bráně a na okolní vyhlídky. Za poslední 

rok nicméně došlo ze strany majitele areálu restaurace Sokolí hnízdo u Pravčické brány (firma 

PAAL s. r. o.) k významnému posunu při přípravě a realizaci některých stavebních projektů 

(vymístění ČOV mimo vlastní objekt restaurace do prostoru dolní stanice nákladní lanovky, 

zpracování projektové dokumentace projektu řešícího likvidaci srážkových vod v areálu). 

Realizace těchto projektů přispěje jak ke zvýšení návštěvnického komfortu, tak k účinnější 

ochraně Národní přírodní památky Pravčická brána a ochraně turistické infrastruktury Správy, 

včetně přístupových cest (snížení eroze vlivem srážkových vod). Po ukončení realizace těchto 

projektů bude přistoupeno k řešení navazujících kroků týkajících se zejména zajištění 

bezpečného přístupu návštěvníků do areálu, přičemž existuje několik variant řešení 

(rekonstrukce stávající cesty, vybudování provizorní trasy, vybudování tzv. alternativní trasy) 

podrobněji popsaných ve studii, kterou si Správa nechala zpracoval v loňském roce.

Kemp Mezní Louka

Správa aktuálně dokončuje zpracování projektové dokumentace na rekonstrukci sociálního 

zařízení v areálu kempu Mezní Louka, včetně zkapacitnění ČOV. Realizace této investiční akce 

proběhne na jaře 2024.

Správa rovněž v roce 2023 zadala zpracování projektové dokumentace na investiční akci 

„Nová elektroinstalace a terénních úpravy v kempu Mezní Louka“ zahrnujících i navýšení 

kapacity karavanových stání v kempu. Realizace této akce je plánována na rok 2024.

Následně budou řešeny další etapy celkové rekonstrukce kempu.
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Ad 8) Návštěvnost NPČŠ po požáru a manipulace

Trendy návštěvnosti jsou v NPČŠ zjišťovány na vybraných místech, tzv. sčítacích profilech. 

Přirozeně nastávají situace, že návštěvník projde více sčítacími profily během jediné návštěvy, 

nebo jedním sčítacím profilem dvakrát. To je při vyhodnocování bráno v potaz. Cílem tohoto 

měření návštěvnosti ovšem není zjištění absolutního počtu návštěvníků národního parku. 

Získávaná data ale umožňují hodnocení intenzity návštěvnosti ve vybraných lokalitách, 

případně také meziroční porovnání naměřených hodnot jak na konkrétních sčítacích profilech, 

tak v některých případech v definovaných úsecích, na jejichž vstupech a výstupech jsou 

sčítače umístěny. Ve výše uvedeném smyslu jsou data Správou také interpretována. Správa 

nemá ambici naměřená data uvádět do přímých souvislosti s ekonomickými výsledky 

poskytovatelů turistických služeb. Určité závěry v tomto duchu umožňují jiné metody měření 

návštěvnosti, například analýzy na základě dat mobilních operátorů.

V srpnu t.r. vydala Správa tiskovou zprávu, ve které sice uvádí, že na některých lokalitách 

v národním parku byly v 1. pololetí zaznamenány rekordní počty návštěvníků (Mariina skála 

a hrad Šaunštejn na Jetřichovicku), a že i na některých lokalitách s omezeným přístupem 

návštěvníků (Divoká soutěska, Pravčická brána) byla návštěvnost za dané období srovnatelná 

s rokem 2016, nicméně v žádném případě netvrdí, že celková návštěvnost v letošním roce je 

rekordní. Naopak jasně uvádí, že s ohledem na uzavření některých turistických tras 

z bezpečnostních důvodů (Edmundova soutěska, Gabrielina stezka) je návštěvnost těchto tras 

logicky mizivá. Kompletní znění tiskové zprávy: https://www.npcs.cz/zajem-o-ceske-

svycarsko-navstevnici-zachovali-narodnimu-parku-svou-prizen. 

S pozdravem

Mgr. Petr Hladík

Vážený pan
Ing. Zbyněk Linhart 
předseda výboru pro územní rozvoj, veřejnou správu a životní prostředí 
Senát Parlamentu ČR 
Praha
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